

煤层气

煤层气与页岩气聚集主控因素对比

姜文利, 赵素平, 张金川, 叶欣

1. 中国地质大学(北京) 能源学院海相储层演化与油气富集机理教育部重点实验室,北京 100083;
2. 国土资源部油气资源战略研究中心,北京 100034; 3. 中国石油勘探开发研究院廊坊分院,
河北 廊坊 065007; 4. 中国石油化工股份有限公司石油勘探开发研究院,北京 100083

摘要:

我国已进入煤层气产业快速发展,页岩气开发迅速起步阶段。国内外一些典型盆地均出现煤层气与页岩气混合共生的现象,研究两者共性及差异性对指导勘探开发具有重要意义。煤层气与页岩气在形成背景、气源、储集等诸多方面存在共性(两者富集成藏均受厚度、热成熟度、有机质含量和储层孔隙、微裂隙发育等因素控制)和差异性(煤层气还受构造和水文地质等条件影响明显)。在沉积环境方面,煤层主要形成于滨海或滨湖平原、三角洲平原、冲积平原及冲积扇前缘等沉积环境,而页岩则形成于快速沉积且封闭性较好的还原环境。

关键词:

Comparison of Controlled Factors for Coalbed Methane and Shale Gas Accumulation

JIANG Wen-Li, ZHAO Su-Ping, ZHANG Jin-Chuan, YE Xin

1. School of Energy Resources, Key Laboratory of Marine Reservoir Evolution and Hydrocarbon Accumulation Mechanism, Ministry of Education, China University of Geosciences (Beijing), Beijing 100034, China;
2. Strategic Research Center of Oil & Gas Resources, Ministry of Land and Resources, Beijing 100083, China;
3. Langfang Branch, Research Institute of Petroleum Exploration and Development, PetroChina, Langfang 065007, China;
4. Exploration & Production Research Institute, SINOPEC, Beijing 100083, China

Abstract:

It is rapid development of CBM in China, in contrast shale gas is starting. It is important to elucidate the common and difference between CBM and shale gas, because of similar aspects of gas sources, migration, preservation and accumulation between them. There is mixing of CBM and shale gas in some basins. The accumulation of both gases is constrained by reservoir thickness, thermal maturity, organic matter content, and reservoir pore and micro-fracture. The CBM is also affected by structure and hydrogeology. By contrast of depositional conditions, the coal was mainly formed in the seashore, delta plain, alluvial plain and front of alluvial fan, while the shale was quickly deposited in the reductive environment.

Keywords:

收稿日期 2010-01-15 修回日期 2010-05-06 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(编号: 40672087; 40472073) 联合资助.

通讯作者: 姜文利 jwl1980@126.com

作者简介: 姜文利(1980-), 男, 黑龙江绥化人, 助理研究员, 在读博士, 主要从事石油地质、煤层气、页岩气、油气资源基础科研及战略研究.

作者Email: jwl1980@126.com

参考文献:

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(569KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert

本文关键词相关文章

本文作者相关文章

- ▶ 姜文利
- ▶ 赵素平
- ▶ 张金川
- ▶ 叶欣

PubMed

- ▶ Article by Jiang, W. L.
- ▶ Article by Diao, S. B.
- ▶ Article by Zhang, J. C.
- ▶ Article by Xie, X.

本刊中的类似文章

文章评论

Copyright by 天然气地球科学